



Inter-Parliamentary Union  
For democracy. For everyone.

## المنتدى البرلماني بمناسبة انعقاد مؤتمر الأمم المتحدة الخامس المعني بالبلدان الأقل نمواً

جنيف، 5 تشرين الثاني/نوفمبر 2021

معالي السيدة الرئيسة،

معالي السيد الرئيس،

يشرفنا أن نكتب إليكم اليوم لتشجيع مشاركة برلمانكم في المنتدى البرلماني في مؤتمر الأمم المتحدة الخامس المعني بالبلدان الأقل نمواً، من 22 ولغاية 27 كانون الثاني/يناير، في الدوحة، دولة قطر.

وتضم البلدان الأقل نمواً، البالغ مجموعها 46 بلداً، نحو 900 مليون نسمة. وعلى الرغم من الالتزامات التي قدّمت قبل عشر سنوات في المؤتمر الرابع للبلدان الأقل نمواً الذي عقد في اسطنبول، لا تزال هذه البلدان متخلفة كثيراً عن بقية العالم من حيث التنمية البشرية والتوقعات الاقتصادية. وهي أيضاً من أكثر الفئات عرضة لتغير المناخ والكوارث الطبيعية. ولم تخرج سوى مجموعة صغيرة من هذه البلدان من فئة البلدان الأقل نمواً منذ العام 2011، عندما دخل برنامج عمل اسطنبول للبلدان الأقل نمواً حيز التنفيذ.

ويساورنا قلق بالغ من أن التقدم في هذه البلدان سيكون بطيئاً جداً ما لم يبذل المجتمع العالمي والبلدان الأقل نمواً بجد ذاتها جهوداً أكثر عزمًا. وهذا بدوره سيبعد أهداف التنمية المستدامة عن مسارها الصحيح.

وكما بلغكم في 26 أبريل/نيسان (رسالة الاتحاد البرلماني الدولي إلى البرلمانات)، يقود الاتحاد البرلماني الدولي المسار البرلماني إلى مؤتمر الأمم المتحدة الخامس المعني بالبلدان الأقل نمواً بالتعاون الوثيق مع مجلس الشورى في دولة قطر والأمم المتحدة.



وكجزء من هذا المسار، سينظم الاتحاد البرلماني الدولي ومجلس الشورى منتدى برلمانياً لمدة يوم واحد عشية انعقاد المؤتمر الرئيسي للأمم المتحدة، يوم السبت 22 كانون الثاني/يناير. وتحضيراً لهذا الاجتماع، نعمل على إعداد عدد من التقارير التي تركز حصراً على المسائل الرئيسية المتعلقة بالسياسات بالنسبة للبلدان الأقل نمواً. كما أننا نتابع التفاوض بشأن برنامج عمل الدوحة الجديد الجاري في مقر الأمم المتحدة في نيويورك.

والأهم من ذلك سيعتمد المجلس الحاكم للاتحاد البرلماني الدولي رسالة برلمانية إلى مؤتمر الأمم المتحدة الخامس المعني بالبلدان الأقل نمواً عندما يجتمع بمناسبة انعقاد الجمعية العامة الـ 143 المقبلة من 26 ولغاية 30 تشرين الثاني/نوفمبر في مدريد.

وسيعقد مؤتمر الأمم المتحدة الخامس المعني بالبلدان الأقل نمواً بالحضور الشخصي مع وجود إجراءات وقائية استثنائية لمنع انتقال فيروس كورونا المسؤول عن الجائحة الحالية. ولهذا الغرض، سيطلب من الوفود الوطنية التسجيل في أقرب وقت ممكن في الأسابيع القليلة القادمة. ولذلك ندعوكم إلى التواصل مع الوزير المسؤول عن العملية في أقرب وقت ممكن وضمان تمثيل برلمانكم تمثيلاً مناسباً في الوفد الوطني إلى المؤتمر.

وبفضل التمويل السخي الذي تقدمه دولة قطر بصفتها البلد المضيف، تغطي الأمم المتحدة تكاليف سفر وإقامة عضو واحد من البرلمان لكل من الـ 46 بلداً من البلدان الأقل نمواً. ووفقاً للممارسة المعتادة، لن يتمكن الاتحاد البرلماني الدولي من اعتماد أعضاء البرلمان لحضور مؤتمر الأمم المتحدة الخامس المعني بالبلدان الأقل نمواً أو تيسير ترتيبات سفرهم. ولذلك من المهم جداً أن تقدم جميع طلبات الاعتماد للبرلمانيين المشاركين إلى الأمم المتحدة عن طريق الوفد الوطني إلى المؤتمر.

وفي ما يتعلق بالمنتدى البرلماني الخاص بنا الذي سيعقد في 22 كانون الثاني/يناير، سيتم قريباً إعداد مشروع برنامج العمل وسيتم نشره على [صفحة الفعالية المخصصة](#) على الموقع الإلكتروني للاتحاد البرلماني الدولي. وسيتم إعداد مذكرة معلومات للمشاركين في الوقت نفسه تقريباً استناداً إلى المعلومات المتاحة من منظمي الأمم المتحدة.

وسيقدم الممثل السامي للأمم المتحدة للبلدان الأقل نمواً، السفير كورتينايا راتراي، معلومات مستكملة عن الأعمال التحضيرية لمؤتمر الأمم المتحدة الخامس المعني بالبلدان الأقل نمواً في الدورة المقبلة للجمعية العامة الـ 143 في مدريد.



وتتوفر معلومات مستكملة منتظمة عن مؤتمر الأمم المتحدة الخامس المعني بالبلدان الأقل نمواً وعمليته التحضيرية

على الرابط التالي [www.un.org/ldc5](http://www.un.org/ldc5)

ويمكن إرسال أي استفسارات عن المنتدى البرلماني إلى [ldc5@ipu.org](mailto:ldc5@ipu.org)

ونتطلع إلى مساهمة برلمانكم العتيدة ومشاركته في هذه العملية الهامة.

مع أطيب التمنيات،

حسن بن عبد الله الغانم

رئيس مجلس الشورى في دولة قطر

مارتن تشونغونغ

الأمين العام للاتحاد البرلماني الدولي





Inter-Parliamentary Union  
For democracy. For everyone.



## Parliamentary Forum at the 5<sup>th</sup> United Nations Conference for the Least Developed Countries

Geneva, 5 November 2021

Dear Madam President,  
Dear Mr. President,

We are honoured to write to you today to encourage your parliament's participation in the Parliamentary Forum at the 5th United Nations Conference on the Least Developed Countries (LDC5), from 22 to 27 January, in Doha, Qatar.

The Least Developed Countries, 46 in total, include a population of some 900 million people. Despite commitments made ten years ago at the 4th LDC conference in Istanbul, these countries remain far behind the rest of the world in terms of human development and economic prospects. They are also among the most vulnerable to climate change and natural disasters. Only a handful of these countries have graduated from the LDC category since 2011, when the Istanbul Programme of Action for the LDCs came into effect.

We are very concerned that without more determined efforts by the global community as well as the LDCs themselves, progress in these countries will proceed too slowly. This in turn will push the Sustainable Development Goals further off track.

As communicated to you on 26 April (IPU letter to parliaments), the IPU is leading the *parliamentary track* to the LDC 5 conference in close cooperation with the Shura Council of Qatar and the United Nations.

As part of this track, the IPU and the Shura Council will organize a one-day **Parliamentary Forum** on the eve of the main UN conference, on **Saturday, 22 January**. In preparation for this meeting, we are working on a number of reports focusing exclusively on key policy questions for the LDCs. We are also following the negotiation of a new Doha Programme of Action (DPOA) taking place at United Nations Headquarters in New York.

Most importantly, a **Parliamentary Message** to the LDC5 conference will be adopted by the IPU Governing Council when it meets on the occasion of the upcoming 143rd Assembly on 26-30 November, in Madrid.

The LDC5 conference will be held *in person* and with extraordinary safeguards in place to prevent the transmission of the coronavirus that is responsible for the current pandemic. To this effect, **national delegations will be asked to register as early as the next few weeks**. We therefore encourage you to reach out as soon as possible to the minister in charge of the process and ensure that your parliament is appropriately represented in the national delegation to the conference.

../..

With funding generously provided by Qatar as the host country, the UN is covering the travel and accommodation costs of one Member of Parliament for each of the 46 LDCs. Per usual practice, the IPU will not be able to accredit members of parliament to the LDC5 conference nor facilitate their travel arrangements. It is therefore very important that all accreditation requests for participating parliamentarians be submitted to the UN through the national delegation to the conference.

With regard to our own Parliamentary Forum on 22 January, a draft programme will be drawn up soon and posted to the [event's dedicated page](#) on the IPU website. An information note for participants will be prepared around the same time based on the information available from the UN organizers.

An update on preparations for the LDC5 Conference will be provided by the **UN High Representative for the Least Developed Countries, Ambassador Courtenay Rattray**, at the upcoming 143<sup>rd</sup> Assembly in Madrid.

Regular updates on the LDC5 conference and its preparatory process are available at [www.un.org/ldc5](http://www.un.org/ldc5). Inquiries about the Parliamentary Forum can be sent to [ldc5@ipu.org](mailto:ldc5@ipu.org).

We look forward to your parliament's robust contribution and participation in this important process.

Yours sincerely,



Martin Chungong  
Secretary General of the Inter-Parliamentary  
Union



Hassan bin Abdullah Al-Ghanim  
Speaker of the Shura Council